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درباره کلیپ تبلیغاتی 
کودکان اسباب  بازی نیستندیک روان شناس

شاید در وب گردی  ها و گشت وگذارهای 
اینترنتی یک هفته گذشته آن فیلم تبلیغاتی 
روان شناسیِ پرســروصدا را در پلتفرم های 
مجازی دیده باشــید. از کلیپی می گویم که 
در آن همســایه برای ادب کردن یک کودک 
سه، چهار ساله! پلیس خبر می کند و مأمور 
فراخوانده شده هم کودک را با دستبند! به 
سمت خودروی نیروی انتظامی می برد. در 
این فیلم توصیه می شود وقتی با مراجعه 
به خانم فلانی که روان شناس است، مشکل 
حل می شــود، چــرا پای پلیس را وســط 
بکشیم؟ من نمی دانم مخاطبان این فیلم 
تبلیغاتی پس از دیدن آن مجاب می شوند 
ناهنجاری های رفتاری کودک  برای درمان 
خود به این خانم روان شناس مراجعه کنند 
یا نه، اما مسئله مهم بی توجهی به قوانین 
اســتفاده از کودکان در فیلم های تبلیغاتی 
به ویژه در این فیلم است. یکی از مهم ترین 
از کــودکان در  اســتانداردهای اســتفاده 
فیلم های تبلیغاتی پرهیز از قراردادن آنها 
در موقعیت هایی است که تأثیر منفی روی 
شخصیت آنها دارد. بار دیگر ماجرا را مرور 
کنیم. در این فیلم تبلیغاتی برای ادب کردن 
یک کودک ســه، چهار ساله ناهنجار پلیس 
فراخوانده شده است. همچنین اینکه مأمور 
به دســتان کودک دســتبند می زند. شاید 
ذهن تان برای توجیه این فیلم و محتوایش 
برود سراغ آن ســه دانش آموز پنج، شش 
و هفت ساله نیویورکی که چند سال پیش 
پلیس با دستبند آنها را به بازداشتگاه برد. 
پــس از آن واقعــه رســانه های آمریکایی 
علیــه رفتار پلیس واکنش نشــان دادند و 
مدیر مدرســه موضع گرفت و از کار پلیس 
ابراز شرمســاری کرد. در بریتانیا استفاده از 
دســتبند برای کودک تنها در صورتی مجاز 
اســت که آخرین راه حل باشد و کودک به 
خــود یا دیگری آســیب فیزیکی برســاند. 
همچنیــن مدت دســتبند زدن بایــد کوتاه 
باشــد. اما ما اینجا با یــک کلیپ تبلیغاتی 
روبه رو هســتیم و نــه دنیــای واقعی که 
در آن جــرم رخ داده باشــد. اگــر نگوییم 
محتوای این فیلم تبلیغاتی سفارش خود 
خانم روان شناســی اســت کــه نامش در 
فیلم به میان می آیــد، ولی می  توان گفت 
او از ایــن محتــوا آگاه بــوده و آن را دیده 
اســت. چطور یک روان شــناس می پذیرد 
در فیلمی تبلیغاتی به کودک دســتبند زده 
شــود؟ چرا این کارشــناس قبــول می کند 
کــودک در موقعیتی قرار بگیــرد که روی 
شــخصیت او تأثیر منفی بگذارد؟ در شرح 
رزومه خانم روان شناس که دنبال کنندگان 
زیادی هــم در پلتفرم های مجــازی دارد، 
نوشته شــده او عضو انجمن روان شناسان 
ایــران و آمریکاســت. ای کاش او یک بار 
این محتــوای تبلیغاتی را بــه اعضای آن 
انجمن نشان دهد و واکنش همکارانش را 
صادقانه در صفحه اش بنویسد. برای گفتن 
و نوشتن و نمایش ناهنجاری های رفتاری 
کودک می شود محتواهای بهتر و اصولی تر 

و بی ضرر تولید کرد.
پرســش دیگر درباره وظایف گروه های 
ناظــر بــر فعالیت هــای اینترنتی اســت. 
گروه های ناظــر بر محتواهــای تبلیغاتی 
اینترنتــی کجــا هســتند؟ آنهــا فقــط به 
حجــاب بازیگران زن و تبلیغ آرایشــگاه ها 
و لوازم آرایشــی حساس هســتند؟ قوانین 
حضــور کودک در آگهی هــای تبلیغاتی را 
بــرای محتوای  اســتانداردی  خوانده اند؟ 
تبلیغاتی تعریف کرده اند؟ یا فقط مســئله 
قوانین مالی و پول است؟ از همه اینها که 
بگذریم، مسئله مهم دیگر حساسیت های 
والدین برای به کار گرفتن فرزندان شــان در 
فیلم های تبلیغاتی است. همه ما می دانیم 
که شــرایط اقتصــادی امــروز غم انگیز و 
طاقت فرساســت. اما همه چیــز هم پول 
نیســت. دســت کم اینکه «کودکان» ابزار 
کسب درآمد نیســتند. اما در مواردی نظیر 
بازی در فیلم های سینمایی و تبلیغاتی اگر 
حضور آنها متناســب با قوانین استاندارد 
و رعایت نکات و ظرایف این حوزه باشــد،  
اشــکالی ندارد. در غیر این صــورت والدین 
بایــد درباره حضــور کودک خــود در این 
موقعیت ها آگاهی و حساســیت داشــته 
باشــند؛ نه اینکه آگاهانه او را در موقعیتی 
قرار دهند که بر شــخصیت و روان او تأثیر 
بگذارد و موضوعی را تجربه کند که مرتبط 
با سن و سالش نیست. کودکان اسباب بازی 

و آکسسوار صحنه نیستند.

۲ سال از حمله سایبری به سامانه های شهرداری گذشت

جعبه سیاه هک باز نشد
نجواهای یک هافبک چپ خبر

جامعهجامعه

۱۲ خرداد ۱۴۰۱ در فاوا چه گذشت؟
داستان هک از چه زمانی آغاز شد، ظهر روز ۱۲ خرداد بود که 
دسترسی به سایت شهرداری تهران و تهران من امکان پذیر نبود. 
شــهرداری تهران در واکنشــی دیرهنگام به خبر هک شهرداری 
اعلام کرد که سایت های ما هک نشده و دلیل وضعیت پیش آمده 
اختلال عمدی اســت اما برخی از رسانه های خارجی خبر دادند 
که بیش از پنج هزار دوربین نظارتی شــهرداری تهران از دسترس 
خارج شده است. به گفته این رسانه ها دوربین های مرکز فناوری و 

اطلاعات شهرداری تهران هک شد.
درحالی که براساس اظهار نظر مدیران شهری به نظر می رسید 
حمله ســایبری چندان جدی نباشــد و ســامانه های شهرداری 
دوباره فعال شوند اما این اتفاق نیفتاد و چند هفته ای زمان برد تا 
سایت های خدماتی دوباره فعال شوند. تنها تذکر اعضای شورای 
شــهر تهران به این اتفاق را علی اصغر قائمی، عضو شورای شهر 
پایتخت که زمانی مســئولیت ســازمان فاوا را بر عهده داشت به 
شــهرداری تهران داد. او در واکنش به این حمله سایبری به تذکر 
سال گذشته خود در آبان ماه (سال ۱۴۰۰) اشاره می کند و می گوید: 
آبان ســال گذشــته بعد از اتفاقی که برای کارت سوخت رخ داد، 
تذکری به شــهرداری تهران مبنی بر اینکــه باید برای حفاظت و 
امنیت اطلاعات شهرداری حساسیت بیشتری داشت، ارائه کردم. 
این حساسیت با ارتقای تجهیزات فنی و به کارگیری نیروی انسانی 
متخصص و رصد مســتمر ســرویس ها امکان پذیر است، چراکه 
سرویس ها باید به طور مداوم کنترل شوند. باید به صورت مداوم 
سطح امنیت افزایش پیدا کند. هر روز که امنیت خود را ارتقا دهید، 
کســانی که قصد خراب کاری دارند، روش جدیدی پیدا می کنند و 
آســیب پذیری افزایش می یابد، بر همین اســاس معتقدم ارتقای 

از طریق سامانه «مددکار شهر»شناسایی ۶۰ درصد افراد گمشده
ایسنا: سرپرست ســازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی شهرداری   
تهران با اشاره به اینکه سامانه مددکار شهر از آبان سال گذشته راه اندازی 
شــده است، گفت: طبق پایش صورت گرفته ۶۰ درصد مراجعه کنندگان به سامانه 
«مددکار شهر» با موضوع گمشدگان مورد شناسایی و به آغوش خانواده بازگشتند.
محمد نقیب درباره ســامانه «مددکار شــهر» با بیان اینکه در این سامانه 
اطلاعــات تمامی مراجعه کننــدکان در مددســراها و مراکز یاورشــهر ثبت 
می شــود و نحوه ارائه خدمات به شــکل برخط (آنلاین) قابل رصد اســت، 
گفت: در صورتی که خانواده افراد آسیب دیده از آنها اطلاعاتی نداشته باشند، 
می توانند با مراجعه به اداره امور مراکز و اســتعلام از سامانه مددکار شهر در 
جریان گمشدگان قرار گیرند. وی با بیان اینکه در حال حاضر تمامی ۲۰ مددسرا 
و ۱۰ مرکز یاورشــهر تهران از طریق این ســامانه پذیرش مددجو دارند، به این 
شکل که مشخصات تمامی مددجویان در این سامانه هوشمند ثبت می شود، 
ادامه داد: اقوام گمشــده با در دست داشتن عکس و مشخصات افراد مد نظر 
در مراکز این ســازمان اطلاعات را ثبت خواهند کرد تا اســتعلام لحظه ای از 
مددسراها صورت گیرد. سرپرست سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران با تأکید بــر اینکه در صورتی که افراد گمشــده در این مراکز 
حضور نداشــته باشند، عکس ظاهری فرد گمشــده در سامانه ثبت می شود 
تا در صورتی که این افراد به هر یک از مراکز خدماتی مراجعه کنند، به شــکل 
هوشــمند و لحظه ای شناسایی و به خانواده آنها اطلاع داده شود، ادامه داد: 
گمشدگان شامل افراد دارای بیماری آلزایمر، فرار از خانه، مشکلات اعصاب و 
روان، افراد آسیب دیده و... هستند. سرپرست سازمان خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شــهرداری تهران گفت: به طور میانگین در طول هفته یک گمشده 
از طریق این ســامانه مورد شناسایی و به آغوش خانواده باز می گردد که طبق 
آمارها از ۵۰ مورد گمشده ثبت شده در سامانه مددکار شهر، ۳۰ نفر شناسایی 
و به خانواده بازگشــته اند و بخشی از مراجعه کنندگان که گمشده دارند و به 
ســازمان بهزیستی و نیروی انتظامی مراجعه می کنند نیز از طریق این سامانه 

مورد استعلام قرار می گیرند. 

آفت زدگی درختان پارک چیتگر به علت کمبود آب
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران با اشاره به مشکلات پارک   
جنگلی چیتگر از جمله کمبود آب که باعث آفت زدگی درختان شده است، 
گفت: آبرسانی به پارک در دستور کار است. رضا بیانی در بازدید از وضعیت درختان 
پــارک جنگلی چیتگر ضمن ابراز خرســندی از بارش های اخیر گفت: این بارش ها 
فرصتی دوباره برای احیای منابع طبیعی استان به خصوص پارک های جنگلی بوده 
است و ما باید از این فرصت نهایت استفاده را ببریم و با اقدامات لازم از نابودی این 
سرمایه های ارزشمند جلوگیری کنیم. وی با اشاره به مشکلات پارک جنگلی چیتگر 
از جمله کمبود آب که باعث آفت زدگی درختان شــده است، گفت: برای حل این 
مشــکلات، برنامه های مختلفی در نظر گرفته شــده اســت. یکی از این برنامه ها، 
آبرسانی به این پارک همچنین انجام اقدامات لازم برای مبارزه با آفت ها به خصوص 
سوســک پوست خوار اســت. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران در 
ادامــه از مردم خواســت تا در حفظ و نگهــداری از منابــع طبیعی، به خصوص 

پارک های جنگلی، کوشا باشند. 

سحر طلوعی

ســطح امنیت و رصد باید به طور مداوم صورت گیرد. شهرداری 
پاسخی کاملا اداری در واکنش به آن تذکر داد، هرچند تعهد کرده 
بود تا پایان ســال ۱۴۰۰ اقدامات خوبی انجــام دهد، اما در عمل 
این اتفاق رخ نداده است. به گفته عضو شورای شهر تهران نقاط 
آسیب پذیر بسیاری وجود داشته که سبب شد چنین اتفاقی بیفتد.

مدتی بعد نشریه داخلی سازمان فاوا روایتی از ناگفته های این 
اتفاق را منتشر کرد و نوشت: درست از ساعت ۱۱ و ۲۷ دقیقه همه 

چیز در بخش دیتاسنتر این سازمان تغییر کرد.
در این گزارش که به بازسازی آن روز پرداخته آمده، پنجشنبه 
۱۲ خردادماه اســت. در بخش دیتاسنتر ســاختمان سازمان های 
شــهرداری تهران مثــل همه پنجشــنبه های دیگر تعــدادی از 
کارشناسان شیفت مشــغول کار هستند. اصولا همه شبکه ها در 
معرض حملات ســایبری هستند. معمولا این شــکل از نفوذ به 
هر شــبکه ای وجود دارد و مهاجم حمله می کند تا یک راه نفوذ 
پیدا کند و دفع آن برای کارکنان بخش شــبکه، برنامه ای روشــن 
و همیشــگی اســت. تعداد این حملات زیاد اســت و هیچ زمان 
مشــخصی هم ندارد و دفع آن برای کارشناسان زبده، کار سختی 
نیست. ســاعت دیواری بزرگ معاونت شــبکه ۱۱ و ۲۷ دقیقه را 
نشــان می دهد. در یک لحظه همه چیز تغییر می کند. سرپرست 
شیفت در حالی که چشمانش روی مانیتور قفل شده، گوشی تلفن 
را برمی دارد. اعلام شرایط قرمز نفوذ سایبری به شهرداری تهران 

آغاز شد.
اولین نشانه نفوذ سایبری، تصویری موهن بود که برای دقایقی 
روی سامانه داخلی شــهرداری تهران به نمایش درآمد. دقایقی 
بعد از وقوع این اتفاق، کارشناسان سازمان فاوای شهرداری تهران 
ابعاد موضوع را بررســی و در کمترین زمان، اقدامات پیشگیرانه 
برای حفظ اطلاعــات و مقابله با حملات را آغــاز کردند. به این 
ترتیب در فاصله  زمانی چند دقیقه ای، سامانه توسط کارشناسان 
سازمان فاوا، از دسترس خارج شــد. خنثی کردن نفوذ سایبری با 
ایزوله کردن شبکه  سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 
تهران شــروع و مســیرهای نفوذ احتمالی توســط کارشناســان 

شناسایی شد.
از لحظات اولیه اعلام شــرایط بحران سایت شهرداری تهران 
از دســترس عموم خارج شد. همچنین بلافاصله عملیات کشف 
رفتار نفوذگر آغاز شد تا از آسیب رسیدن به اطلاعات که اصلی ترین 

هدف تخریبگران بود، جلوگیری به عمل آید.

پنجشنبه ۱۲ خردادماه، ساعت هفت عصر
در ادامــه این گزارش آمــده که لحظاتی بعــد از وقوع نفوذ 
ســایبری، عملیات گســترده برای راه اندازی ســامانه های حیاتی 
شهرداری تهران شروع شد. اولویت با مهم ترین خدمات موردنیاز 
مردم در مترو بود. اگرچه حمله سایبری در روزهای تعطیل تهران 
رقم خورد که هم عده ای در خارج از شــهر بودند و تعداد مسافر 
شــهری کم بود، اما باز هم ارائه خدمــت در مترو و فراهم کردن 
امــکان خرید بلیت برای مســافران از اهمیت زیــادی برخوردار 
بود. البته که در پیش بودن مراســم سالگرد رحلت امام (ره) در 
خردادماه، باز هم بر اهمیت موضوع افزود. بنابراین سازمان فاوای 
شهرداری تهران در نخســتین گام در ساعت ۱۹ عصر همان روز، 
ارتباط موقت با ســامانه مترو را که موردنیاز شهروندان در سطح 
شهر تهران بود، راه اندازی کرد و سامانه مترو برای فروش بلیت به 

صورت آنلاین آماده سرویس دهی به مردم شد.

جمعه ۱۳ خردادماه، ساعت هفت صبح
با اعلام وضعیت ویژه در روز پنجشــنبه بسیاری از کارشناسان 
خــود را به ســاختمان فاوای شــهرداری تهران رســاندند تا تیم 
عملیات با همه توان اجرایی خود ظاهر شود و بتواند کارها را به 
روال سابق بازگرداند. به این ترتیب در دومین گام از این عملیات، 
کارشناسان اقدام به ایزوله کردن شبکه اینترنتی بهشت زهرا (س) 
کردند. ارائــه خدمت به خانواده های متولیــان به عنوان اولویت 

بعدی در دستورکار قرار گرفت.

شنبه ۲۱ خردادماه، ساعت ۱۱ و ۳۰ دقیقه شب
در فاصله این روزهــا، اظهارنظرهای زیادی صورت گرفت. از 
همان ابتدا عده ای فارغ از جســت وجوی دقیق و کســب اطلاع، 
تــلاش کردند در این فضای ملتهب، انگشــت اتهام را به ســوی 
امنیت ســامانه های شهری نشــانه بگیرند. این همان هدفی بود 
که حمله کنندگان به فضای سایبری شهرداری تهران به دنبال آن 
بودند. اما در ســوی دیگر این اتفاق، تلاش بی وقفه و شبانه روزی 
مدیران و کارشناســان ســازمان فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات 
شــهرداری تهران بود که زیر بار فشــار روانی و کاری بسیار شدید، 
اختلال به وجودآمده در شــبکه شهرداری را رفع و بعد از حصول 

اطمینان از امنیت کامل، به مرور آن را فعال کردند.
بیستم خردادماه بود که دومین اطلاعیه رسمی سازمان فاوای 
شهرداری تهران منتشر شد. در این اطلاعیه اعلام شد که سامانه 
احراز هویت (SSQ)، سامانه مکاتبات اداری، سامانه جامع منابع 
انسانی (مدیریت یکپارچه منابع انسانی، حضور و غیاب سازمان ها 
و شرکت ها، حضور و غیاب مناطق بیست و دوگانه و ستاد حقوق و 

دستمزد و میز کار الکترونیکی کارکنان) راه اندازی شد.
خبر خوش دیگر آن بود که ســامانه جامع شهرسازی شامل 
ماده صــد، بازدیــد ممیزی، املاک و مســتغلات و فضای ســبز 
(ماده ۷) و ســامانه جامع معاملات در دسترس قرار گرفته اند و 

بدنه مدیریت شــهری می توانند با رعایت دستورالعمل ها، از این 
سامانه ها بهره برداری کنند.

در این میان، پرتــال «تهران من» مهم ترین ســامانه موردنیاز 
شهروندان تهران ســاعت ۱۱:۳۰ شب ۲۱ خرداد به صورت کامل 
و در فضایــی امن راه اندازی مجدد شــد و برخط قرار گرفت. این 
سامانه جامع برای خدمت رسانی الکترونیک به شهروندان تهرانی 
به ویــژه در بخش رزرو طــرح ترافیک، نوبت دهــی معاینه فنی، 
عوارض سالانه خودرو، ســامانه حمل ونقل بار و کالا و پرداخت 

عوارض شهرسازی در اختیار شهروندان قرار گرفت.
در روزهای بعدی به ترتیب پرتال اینترنتی شــهرداری تهران، 
سامانه های مالی شهرداری تهران و سایر بخش های سامانه های 
اینترنتی شهرســازی، سامانه آتش نشــانی و خدمات ایمنی و در 
نهایت معاونت حقوقی شهرداری تهران به طور مجدد راه اندازی 

شدند و اطلاعات قابل رصد بود.

نامه ای که داستان هک را زنده کرد
ماجرای هک شهرداری بدون آنکه جعبه سیاه آن باز شود، در 
حال فراموشی بود که یکی از رسانه ها متن نامه ای را منتشر کرده 
که در آن نوشــته شــده یک ماه قبل از هک سیستم در شهرداری 
تهران، مدیران شــهرداری از آن مطلع بودنــد. در این نامه که به 
تاریخ ۱۱ اردیبهشت ۱۴۰۱ و به امضای محمدرضا زارعلی مدیر کل 
سابق امور مالی شــهرداری تهران رسیده، به حراست شهرداری 
اطلاع داده شــده که برخــی از نیروهای شــهرداری گفته اند که 

سیستم شما توسط فرد دیگری در دسترس است.
زارعلی در این نامه که خطاب به مدیر حراست اداره کل امور 
مالی و اموال است، نوشــته: «دستور فرمایید با توجه به اهمیت 
موضوع و به حداقل رساندن هرگونه تهدید، سوءاستفاده احتمالی 
و آســیب پذیری خارجی و داخلی» این موضوع بررسی شود. یک 
ماه بعد از این نامه یعنی ۱۲ خرداد، شــهرداری تهران اعلام کرد 
که سیســتم شهرداری و ســامانه های شــهری هک شده است. 
زارعلی نیز در تاریخ ۹ خرداد یعنی سه روز قبل از اعلام خبر هک 

سیستم های شهرداری از کار کنار گذاشته شد.
بعد از انتشــار این نامه نیز شهرداری تهران ترجیح داد نسبت 
به آن واکنشــی نشان ندهد تا بلکه این ابهام جدید نیز مانند سایر 
پرسش هایی که درخصوص هک ســامانه های شهرداری وجود 
دارد فراموش شود. اما شهردار تهران همان زمان ها درخصوص 
این نامه به رســانه ها پاســخ داد این نامه نشــان آگاهی از هک 
شــهرداری نبوده و تنها موضوع دسترســی غیرمجاز به سامانه 
اداری یکی از مدیران بوده اســت. او در واکنش به انتشار این نامه 
که نشان از اطلاع حمله سایبری به زیرساخت های شهرداری دارد 
گفت که: در موضوع حمله سایبری بررسی های دقیق فنی نشان 
داد که از گذشته ســرمایه گذاری ویژه ای روی این موضوع و برای 
زمینه چینی حمله به زیرساخت های فنی شهرداری تهران انجام 

داده بودند.
او بــا بیان اینکه طبق گــزارش تیم فنی شــهرداری تهران از 
ابتدای ســال یک کار پیچیده روی حوزه ســایبری و زیرســاختی 
شــهرداری انجام شــده بود، گفته بود: نهایتا این اقدامات منجر 
به حمله گســترده در آســتانه ۱۴ خردادماه با هدف از بین بردن 
همه زیرساخت ها و امکانات سخت افزاری و نرم افزاری شهر شد. 
شــهردار تهران با تأیید این نامه گفته بود: پس از گزارش رسانه ها 
ایــن نامه را دیــده ام و با وجود مشــخص بودن موضوع، پیگیری 
مجــددی در این رابطه انجام شــد. موضوع ایــن نامه مربوط به 
دسترســی غیرمجاز به حســاب کاربری یکی از مدیران در یکی از 
ســامانه های اداری بود که به صورت طبیعی با تغییر و بازنشانی 
کلمه عبور توسط پشتیبانی فنی مشکل برطرف شده بود. زاکانی 
تصریح می کند: موضوع دسترسی های غیرمجاز، فراموشی کلمه 
عبور، در اختیار قراردادن کلمه عبور به غیر و از این دست موارد در 
همه سامانه های فناوری اطلاعات رخ می دهد و در هیچ جا این به 

معنی هک سامانه نیست.
اما دو ســال از این اتفاق گذشــته، هنوز پس لرزهای هک در 

سامانه های شهرداری به چشم می آید.
می گویند حمله ســایبری در حذف تهران من و جایگزین شدن 
سامانه شــهرزاد بی تأثیر نبوده اســت و هنوز برخی از سامانه ها 

خدمات گذشته را ارائه نمی کنند.
علی اصغر قائمی، عضو شورای شــهر تهران، این موضوع را 
تأیید می کند و می گوید اینکه نخواســتند یا نتوانستند یا اعتبارات 
لازم را نداشــتند مشــخص نیســت اما هنوز برخــی از خدمات 

شهرداری به روال سابق بازنگشته است.
او ادامه می دهد: شــهردار از موضوع هک به ســادگی عبور 
کرد و نه گزارشــی در صحن شورای شــهر داد و نه اعضای شورا 
توانســتند اطلاعاتی کســب کنند اما از کارکنان شرکت فاوا برای 

تلاش هایشان در این حوزه تشکر می کنم.
مهدی چمران هم درباره سالگرد هک و سامانه های شهرداری 
تهران و مشکلات سازمان فاوا به رسانه ها گفته است: تلاش زیادی 
انجام شد که این ســامانه ها بازگردند و با احتیاطات زیاد اصلاح 
شود. دستگاه های امنیتی نیز در اجرای این برنامه ها حضور دارند؛ 
اما آنچه نیاز شهرداری تهران است هنوز نتوانسته اند فراهم کنند. 

انتظار ما بیشتر از این است.
رئیس شورای شهر تهران ادامه می دهد: «شهرزاد» اپلیکیشنی 
جدید و قوی است که امیدواریم جایگزین سامانه های فعلی شود 

و نیاز شهرداری تهران را تأمین کند.

شــرق:  از حمله ســایبری به ســامانه های 
شــهرداری دو سال گذشــت اما هنوز ابعاد 
هک سامانه های شهرداری مشخص نیست، 
گزارشی در این رابطه در صحن شورای شهر 
تهران به شهروندان تهرانی ارائه نشد و تأکید 
شد به دلیل امنیتی بودن این اتفاق نمی توان 

چندان درخصوص آن صحبت کرد.


